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Les dades no menteixen. El ri-
tual catòlic a l’hora d’acomiadar
els morts va a la baixa. Segons
l’empresa PFB Serveis Fune-
raris, en el darrer any s’ha re-
gistrat un “augment de quatre
punts de les cerimònies laiques,
que ja representen prop del
25% del total”. Aquesta com-
panyia del sector funerari, amb
presència al Barcelonès, al Baix
Llobregat i al Maresme, afe-
geix que les cerimònies catòli-
ques (73,5%) han caigut tres
punts percentuals. Així mateix,
l’1,5% restant són cerimònies
d’altres religions.

Segons la sociòloga Marta
Navarro, que ha investigat a fons
els rituals que triem per morir, “la
secularització a l’Estat ha fet que
baixin el nombre de cerimònies
catòliques”. Amb tot, puntualit-
za Navarro, hi ha moltes perso-
nes que, tot i no ser religioses,
quan es troben a punt de morir
decideixen fer una cerimònia
catòlica “per si de cas”.

Sigui com sigui, els rituals
laics han guanyat terreny en els
darrers temps. Malgrat això, de
què parlem quan ens referim a
aquesta mena de celebracions?

DIVERSES I POC ENCOTILLADES
N’hi diuen mestres de cerimò-
nies, però també se’ls anomena
oradors o moderadors. En re-
alitat, són les persones que con-
dueixen els funerals no religio-
sos. “En aquesta mena de cele-
bracions, els espais es transfor-
men i els discursos que es fan so-
bre els difunts també, perquè en
les cerimònies catòliques la de-
coració és sempre la mateixa,
són totes iguals”, considera Na-
varro. “Les cerimònies laiques

són diverses i, per exemple, si a
l’avi li agradava menjar nous, es
reparteixen nous”, afegeix.

En aquest sentit, el ritual ca-
tòlic està encotillat perquè el rol
del capellà no s’escapa gaire
del guió establert per les insti-
tucions religioses. “Fins i tot les
músiques no canvien, ja que hi
ha hagut casos en què alguns ca-
pellans no han deixat que sonés
una cançó perquè era d’un mú-
sic homosexual”, lamenta la so-
ciòloga.

MESTRA DE CERIMÒNIA
La Francina fa uns anys que es
dedica a conduir cerimònies lai-
ques. Ara té, amb altres oradors
i músics, una empresa anome-
nada Euphonia Música i Parau-
la, que s’encarrega d’oferir aques-
ta mena de serveis. La feina con-
sisteix a “facilitar el comiat dig-
ne de les famílies, perquè moltes
vegades no estan en condicions
emocionals de preparar-lo”, as-
senyala.

Així, el primer que fa la
Francina és reunir-se amb els
familiars perquè li expliquin

qui era la persona difunta.
Aquesta reunió pot allargar-se
durant més d’una hora. Més
tard, escriu un text que, un cop
redactat, contrasta amb els fa-
miliars. “No és una feina fàcil, ja
que les famílies són complexes
i vols acontentar tothom”, afir-
ma. A més, quan oficia la ceri-
mònia ha d’estar molt concen-
trada. “En el moment que estan
vivint, si al Pepe li dic Antonio,
seria un error garrafal”, explica.

Segons Navarro, sovint qui
decideix fer-se mestre de ceri-
mònies és una persona que ha
viscut la mort traumàtica d’al-
gú proper i no ha pogut tenir la
celebració que li hauria agradat.
“També hi ha psicòlegs”, afe-
geix. La Francina, a més, asse-
nyala que a la seva professió hi
ha molts actors i músics que vo-
len tenir una font extra d’in-
gressos. El seu motiu, però,
s’adscriu al primer cas que co-
menta Navarro.

La seva filla va morir amb 29
anys en un accident. La Franci-
na va començar a escriure un
blog amb les seves reflexions al

voltant de la mort de la jove i li
van dir si volia oficiar una ceri-
mònia. “La primera vegada que
ho vaig fer em vaig sentir bé, em
va agradar molt, i em vaig inte-
ressar per aquesta professió que
combino amb la meva feina de
secretària de direcció en un hos-
pital”, explica.

Per a ella, ser oradora re-
presenta un complement del
seu sou que li reporta no més de
1.000 euros bruts al mes. De fet,
vol que continuï sent així. “És
una feina a la qual no et pots de-
dicar al cent per cent, perquè és
molt exigent”, afirma. “M’afec-
ten molt les morts de persones
joves, però també m’impacta,
per exemple, quan venen presos
a acomiadar els seus familiars”,
explica. “És molt dur veure algú
que ve acompanyat de sis Mos-
sos, emmanillat”, diu.

JA NO ÉS EL QUE ERA
No fa tants anys que els morts es
vetllaven a casa, les famílies fe-
ien dol i les dones anaven vesti-
des de negre en record dels di-
funts. “Sanitàriament i logísti-

cament s’ha traslladat la mort als
hospitals i és difícil fer les vetlles
als domicilis”, afirma Navarro.
“Hem aïllat la mort”, afegeix.

Més enllà d’això, les societats
actuals intenten pensar el mínim
en la mort. Legalment, els fami-
liars propers d’un difunt tenen
un permís de tres dies en cas de
defunció. Per altra banda, el
manual DMS de psicologia, la re-
ferència terapèutica més repu-
tada en aquest àmbit, dictamina
com a “dol complex” aquell que
supera els sis mesos i com a
“dol complicat” el que s’allarga
més d’un any. Alhora, estipula
que, en la mesura del possible,
les persones que es veuen afec-
tades per una mort han de tor-
nar als seus compromisos labo-
rals i socials entre les tres i les sis
setmanes després de la defunció.

És en aquest marc que les
cerimònies personalitzades lai-
ques volen ser una manera de
donar espai a viure la mort i no
passar-hi de puntetes. “Tal com
està organitzat avui dia, mors i
en 48 hores estàs enterrat”,
sentencia la Francina.

Lamort també canvia
» Les cerimònies laiques van a l’alça i ja representen gairebé el 25% del total de les que es fan
» “La secularització a l’Estat ha fet que baixin les cerimònies catòliques”, afirma una experta

Les morts oficiades amb el ritual catòlic al Barcelonès, al Maresme i al Baix Llobregat han caigut tres punts percentuals. Foto: PFB Serveis Funeraris

Albert Alexandre
BARCELONA
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El Govern de Catalu-
nya atribueix els pès-

sims resultats de l’Infor-
me PISA a l’alumnat immigrant. És
molt greu que els que porten 5 anys di-
rigint la Conselleria i 8 anys gover-
nant culpin l’alumnat de la seva inac-
ció. La responsabilitat és clara. Menys
excuses i més autoexigència.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

“Digueu sí” a l’oficiali-
tat del català a Europa.

Perquè és una anomalia
que una llengua amb 10 milions de
parlants no ho sigui. És l’oportunitat
per corregir-ho i fer valer els drets i la
riquesa multilingüística de la UE.
Avui el camí està més obert que mai
per fer-ho possible.

@Anna_Erra

Creo que Abascal y
Ayuso deberían ser de-

nunciados por la Fiscalía
del Estado. Su razón de ser es velar por
los ciudadanos, y este par de sujetos es-
tán incurriendo en peligrosas derivas
para el bienestar de todos. Y hay que
resolver el secuetro de la justicia por
parte del PP.

Una de les coses que
potser caldria estudiar

a fons és la quantitat
d'empreses privades que es benefi-
cien del sistema públic d'ensenya-
ment. Menjadors, formació a do-
cents, extraescolars, llicències digitals,
pantalletes, lleure, etc. I relacionar-ho
amb les decisions polítiques.

@DavidVinyals@rosamariaartal@eniubo

La lupa

per Pedro Jesús Fernández

L’art comunitari

Fa uns dies es va presentar, a la Facultat de
Psicologia de la Universitat de Barcelona,
la Tesi doctoral L’Art Comunitari, Teatre de
l'Oprimit i Empoderament: cap a una Ac-

ció Comunitària Emancipadora a Barcelona, l’au-
tor de la qual és Rubén David Fernández Carrasco.

La tesi la van dirigir els doctors Moisés Monferrer
i Andrés Di Masso i va presidir el tribunal la Doc-
tora Asun Llena.          

Rubén Fernández és un professor universitari i
activista social que va néixer al barri de Llefià de Ba-
dalona a finals dels anys setanta, quan encara hi ha-
via la dictadura. 

Des de petit, va participar en les reivindicacions
veïnals de Sant Mori, on els seus pares lluitaven per
millorar les condicions de vida del barri, que patia
l’abandó i el desinterès de les administracions i l'a-
bús de l'especulació immobiliària. 

Allà va aprendre els valors de la solidaritat, la de-
mocràcia i la justícia social, que el van portar a im-
plicar-se en altres moviments socials al llarg de la
seva vida.

En aquells anys, la ciutat de Badalona vivia un
moment de transformació social i política. Els ve-
ïns i veïnes dels barris perifèrics reclamaven millores
urbanístiques, com ara asfaltatge, clavegueram,
transport públic o equipaments. Però també exigien
una educació pública, gratuïta i de qualitat per als
seus fills i filles. 

Molts joves estudiants d'EGB es van implicar en
la lluita per l'escola pública, participant en mani-
festacions, assemblees i vagues. Alguns d'ells van ser
Francesc Ramón, Antonio Mesa i molts altres. Jo
mateix recordo que, quan el meu fill Oriol amb prou
feines tenia sis anys, havia d'aguantar les llargues
reunions dels seus pares a l'associació veïnal de Sant
Mori de Llefià, que sovint s'allargaven fins a altes ho-

res de la nit. Eren temps difícils, però també de gran
esperança i il·lusió. 

Rubén, actualment, imparteix classes a la uni-
versitat i és soci col·laborador d'una cooperativa que
assessora i empodera col·lectius diversos que tre-
ballen per la transformació social.

En aquest treball l'autor desenvolupa la singu-
laritat d'aquesta modalitat teatral sobre la base de
la diferència entre el teatre reactiu i el proactiu. Se-
gons ell, la reactivitat promou l'observació, mentre
que la proactivitat implica anar més enllà.

També diferencia entre empoderament i enfor-
timent, tot reivindicant l’autèntic valor del signifi-
cat empoderament, avui segrestat i tergiversat per
interessos partidistes i, fins i tot, comercials.

De fet, més que diferenciar entre empoderament
i enfortiment, fa una tria i prefereix utilitzar el ter-
me empoderament d’origen anglosaxó enfront
d’enfortiment, utilitzat a Llatinoamèrica. La tria no
és banal, ja que vol incidir en el tema del poder i la
seva distribució.

Pel que fa al mètode de recerca emprat, l'autor
descriu les decisions preses en el pla metodològic de
la recerca, compartint-lo en tres etapes en les quals
es descriuen els principals objectius de cadascuna
d'elles i els interrogants que han guiat el procés. 

També s'argumenta el paradigma de recerca
adoptat, clarificant les decisions preses en els plans
ontològic, epistemològic i metodològic. A més,

s'exposen els aspectes tècnics i procedimentals
respecte a la mostra, els participants i la generació
i anàlisi de les dades.

Finalment, es fa referència als criteris ètics i de
validesa continguts en l'estudi.

A l'índex, es pot observar una estructura detallada
del contingut del document. S'hi inclouen seccions
com la problemàtica, context i plantejament de la
recerca, la fonamentació teòrica, les figures i taules
que il·lustren conceptes importants, entre d'altres.

En la fonamentació teòrica s'aborden temes
com l'empoderament, els seus orígens, conceptes
propers i camins cap a aquest. També s'explora la
dimensió empoderadora de la praxi en psicologia co-
munitària, així com la dimensió empoderadora de
les arts comunitàries i el teatre de l'oprimit. Es pre-
senten els fonaments teòrics i la intencionalitat del
Teatre de l'Oprimit com a praxi comunitària.

Posar en valor que les persones que venen de la
pràctica facin recerca i construeixin coneixement
posant en diàleg teoria i pràctica, especialment quan
aquest coneixement pot contribuir a la transfor-
mació social per aconseguir una societat més jus-
ta, equitativa i sostenible, és un dels objectius d’a-
quest treball.

En les figures i taules, es poden trobar repre-
sentacions visuals que sintetitzen diàlegs i inter-
seccions en el pla teòric, modalitats del teatre apli-
cat, estructura dramàtica del Teatre Fòrum, entre
d'altres.

En resum, l'autor desenvolupa la singularitat del
teatre proactiu en contrast amb el teatre reactiu. A
més, es descriuen les decisions metodològiques de
la recerca, es presenta una estructura detallada del
contingut del document i s'aborden temes rellevants
en la fonamentació teòrica, recolzats per figures i tau-
les que il·lustren conceptes importants.

A finals dels setanta, la ciutat 
de Badalona vivia un moment 
de transformació social i política

Fo
to

: A
rx

iu



Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com
5 | 

línianord.cat14 de desembre del 2023

Investiguen un possible tiroteig 
al barri de Sant Roc de Badalona1

2
El Germans Trias de Badalona aposta per la
música en el tractament a alguns pacients

El PSC de Badalona denuncia una 
ocupació conflictiva al barri del Progrés

L’Estat traspassa 60 milions per posar 
en marxa el Catalunya Media City a Sant Adrià

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Nou cas d’un edifici en risc de ruïna a Badalona:
“No ens donen una alternativa ”

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@julia_otero: Tristeza infinita. #ItziarCas-
tro era guerrera, amorosa, inteligente,
siempre al lado de las causas justas.  Buen
viaje, amiga.

@torrents_d: Primer va ser una sobrerepre-
sentació d'alumnat nouvingut. Ahir que PISA
no reflecteix mesures que s’estan aplicant.
Avui la culpa és dels docents. Què serà demà?

#Suspens

@toni_cusco: Les Madres de Plaza de Mayo
s'alcen contra les mentides de Milei: "El pre-
sident electe i la seva vicepresidenta tenen
un discurs negacionista de la dictadura".

#MileiPresident #DescansiEnPau

Safata d’entrada

Dilluns 4 de desembre,
al centre Cívic de can
Canyadó, es va inau-

gurar l’exposició captivadora
L’Albada de Canyadó, que ens
convida a contemplar la ma-
jestuositat de la natura en un
dels seus moments més sub-
lims: el naixement del Sol.

A través de l’objectiu del
seu mòbil, Pedro Jesús Fer-
nández ens convida a con-
templar la dansa silenciosa
del Sol emergint lentament
sobre les ones del
mar. Ha capturat l’es-
sència efímera d’a-
quests instants mà-
gics on la foscor ce-
deix davant la llum,
on el cel de Badalona
i la mar Mediterrània
s’entrellacen en una paleta de
colors que desperten emo-
cions i sentiments.

Cada fotografia ens sub-
mergeix en un viatge sensorial,
recordant-nos la bellesa que
sovint passa desapercebuda
en el nostre dia a dia frenètic.

En contemplar aquestes
imatges, em venen al cap les
paraules d’una destacada es-
criptora catalana, Mercè Ro-
doreda, que va expressar en
una de les seves obres: “A la
vida hi ha moments en què tot
està en silenci. Són moments
en què s’apaga el soroll del
món i només queda el mur-
muri de l’eternitat”.

Les fotografies de Pedro Je-
sús Fernández ens brinden pre-
cisament aquests moments de
silenci, on la natura ens parla
amb la seva llum daurada.

L’albada de Canyadó
per Bernadette Grabenbauer-Nagl (AV Canyadó)

Des de l’Associació Veïnal
de Canyadó volíem traslladar
la inspiració de les fotogra-
fies i els seus colors a una ex-
periència culinària única.
Vam crear i servir a tothom
-en primícia total- el còctel
originari de Canyadó: el Ba-
dalona Sunrise.

Els ingredients són es-
collits per la seva relació
amb Badalona i en especial,
l’ingredient de signatura, el
deliciós licor de taronja

Arancello, produït a Canya-
dó/Can Ribó.

Els textos poètics d’Al-
bert López Vivancos i el cant
de Manuel de Arcos, acom-
panyat a la guitarra per José
de la Puebla, ens van acom-
panyar en aquest viatge sen-
sorial de la inauguració.

Des de l’AV Canyadó
agraïm a Pedro Jesús Fer-
nández haver compartit amb
tots nosaltres la seva visió,
per capturar la màgia d’a-
questes albades i així, fer vi-
sible la cara daurada i pre-
ciosa de Canyadó.

A més a més, volem as-

senyalar una altra activi-
tat, preparada amb molta
il·lusió, que també fa de
Canyadó un barri col·labo-
rador i acollidor. Ens refe-
rim a l’Arbre dels Senti-
ments, fet de ganxet i ela-
borat gràcies a les hàbils
mans i paciència d’una cin-
quantena de persones que
van seguir la invitació d’El
Ovillo Azul. 

L’arbre es va presentar al
públic el dimarts, 5 de de-

sembre a la llar rús-
tica de la masia de
Can Canyadó.

Des de l’AV Ca-
nyadó, vam contri-
buir amb una nota
de calidesa, oferint
un Punsch calent,

aquella beguda que evoca
els aromes característics
dels mercats nadalencs del
Nord.

Us convidem cordial-
ment a visitar aquests dies el
centre cívic de Can Canyadó
i gaudir de l’encant del nos-
tre barri. Us desitgem que
l’exposició l’Albada de Ba-
dalona i l’Arbre dels Senti-
ments us inspirin a apre-
ciar la bellesa que ens en-
volta i a trobar serenitat en-
mig del caos que, justament
en aquests temps, s’haurien
de buscar més que mai. Bo-
nes festes a tothom.

Cada fotografia ens submergeix
en un viatge sensorial, una bellesa

que passa desapercebuda

Els semàfors

L’Ajuntament de Badalona
assegura que no oferirà ajuda 
a les vuit famílies que viuen en
un edifici en risc de ruïna al barri
de la Salut perquè són “ocupes
conflictius”. L’oposició nega que
ho siguin i exigeix al PP que
demostri aquesta afirmació.

pàgina 11Aj. de Badalona

El projecte “d’agitació
comunitària” Objectiu Venus
presenta aquest dijous el seu
llibre, un recull de textos que
relaten els 20 anys de lluita
veïnal per l’enderroc i el

reallotjament de les famílies del
bloc Venus del barri de la Mina.

pàgina 16Objectiu Venus

La montgatina Laura Pedro 
ha rebut el premi als millors

efectes visuals als European Film
Awards per la seva feina a la

pel·lícula La Sociedad de la Nieve.
El film també està entre els 20
finalistes que opten a l’Oscar 
pels millors efectes visuals.

pàgina 18Laura Pedro
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Mirada pròpia

El 23 de febrer del 2022 s’aprovava al Par-
lament de Catalunya la nova Llei antides-
nonaments, amb la qual s’aconseguiria sig-
nar milers de lloguers socials arreu de Ca-

talunya. El camí per arribar-hi no va ser fàcil, però
una vegada més el Grup Promotor de la Llei
24/2015 va demostrar que organitzant-nos, unint
forces i pressionant des del carrer som capaces de
fer possible l’impossible.

Com bé sabeu, el que es va
aconseguir recuperar és l’obli-
gació de fer l’oferiment de llo-
guers socials a famílies vulnera-
bles en diferents casuístiques. En
primer lloc, en les renovacions
dels lloguers socials dels grans te-
nidors quan arriben a la seva fi:
milers de persones amb lloguers
socials signats el 2015 evitaran el
seu desnonament amb aquesta
mesura imprescindible per fre-
nar una nova onada de desno-
naments. En segon lloc, en els
lloguers de llars vulnerables quan
s’acaben els contractes de llogu-
er: per evitar els desnonaments
invisibles de famílies en exclusió
residencial, que s’han quedat a
l’habitatge després de l’extinció
del seu contracte de lloguer amb
un gran tenidor. Finalment, en
les llars vulnerables sense títol:
imprescindible per a les famílies
que, per falta d’alternatives, han
hagut d’ocupar pisos de bancs o
voltors i que hi estiguin vivint des
d’abans de l’1 de juny del 2021,
o perquè després d’una execució
hipotecària o demanda de des-
nonament d’hipoteca han quedat
sense títol al mateix pis, causa de milers de desno-
naments anuals.

L’oferiment de fer lloguers socials en casos d’im-
pagament d’hipoteca o de lloguer és vigent des del
2018 i se suma a les eines per evitar desnonaments.

Més d’un any després, i amb una ofensiva al car-
rer, veiem com molts nous actors com Divarian, Cer-
berus, La Caixa, Promontoria, Coral Homes i fons de

l’òrbita d’Anticipa/Blackstone s’escuden en paranys
per no complir la llei. A més, veiem com la Genera-
litat no ha estat a l’altura d’esprémer la llei i sancio-
nar de manera exemplar, ni tampoc és àgil per bui-
dar la llista de la mesa d’emergència i signar milers
de lloguers socials.

Un altre cop, la ciutadania organitzada ha sigut la
que ha pressionat i esgarrapat més lloguers socials.

Avui dia, podem dir que hem evitat que 5.000 famí-
lies de Catalunya perdin casa seva des del 2015 grà-
cies a la signatura de lloguers socials, però en volem
més. No podem deixar de pensar en les 8.574 perso-
nes que van ser desnonades el 2022 i en les que te-
nen els seus desnonaments paralitzats per la mora-
tòria estatal de desnonaments i que a partir del 31 de
desembre es poden reactivar.

Per parar els peus als grans tenidors que es pen-
sen que poden fer el que vulguin a Catalunya hem
fet pública una nova ofensiva judicial contra els fons
voltors que incompleixen la Llei antidesnonaments
catalana i no ofereixen lloguers socials a les famí-
lies vulnerables abans d’intentar desnonar-les.
Aquesta estratègia neix fruit de la col·laboració del
moviment per l’habitatge i les advocades que van ob-

tenir una primera sentència
condemnatòria contra un gran
tenidor que no va oferir llogu-
er social a una família quan li
pertocava per llei.

Fins ara eren els grans te-
nidors que ens demandaven
amb desnonaments; ara som
nosaltres que els portarem a
judici. Després de la sentència
pionera de Badalona, vam tre-
ballar en aquest nou front de li-
tigi estratègic i vam publicar
dues noves guies, una per a
afectades i l’altra per a advo-
cades, que expliquen què és i
com interposar la demanda
declarativa del dret a recla-
mar el lloguer social. Amb
aquesta nova demanda, som
nosaltres qui plantegem als
jutjats –en la majoria dels ca-
sos a través d’advocats/des
d’ofici– que se’ns reconegui
el dret a obtenir el lloguer so-
cial i s’obligui el propietari a
fer-ho.

Ja s’han interposat 16 de-
mandes a diferents grans teni-
dors. Això és només el principi.
L’objectiu és clar: evitar que
cap família vulnerable es quedi

al carrer i sense lloguer social tal com marca la Llei
antidesnonaments.

Comença una nova ofensiva contra els que volen
saltar-se la llei. Animem tot el moviment de l’habi-
tatge i les persones amenaçades per la cobdícia dels
poderosos a defensar-se també als jutjats. I recordem
que poden acostar-se a qualsevol de les nostres as-
semblees de la PAH repartides per tot el territori.

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Portar a judici els grans tenidors
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NLes millors
perles

Que els informatius són un pou de desgràcies no és pas nou,
però que a sobre t’emportis una botifarra de la periodista ja

és massa. Ha passat a la BBC, on la presentadora Maryam
Moshiri ha rebut els televidents amb el dit del mig aixecat.

Alejandro Sanz va fer saltar pels aires el Sant Jordi en un
concert apoteòsic que va fer vibrar els fans. Els que

també s’ho van passar bé van ser els lladres, que van
rebentar desenes de cotxes dels assistents aparcats a prop.

Dona passeja home pels carrers de València lligat amb una
corretja de gos i a quatre grapes. Sí, ha passat recentment

a la capital del Túria. Una testimoni ha penjat a les xarxes un
vídeo on es veu l’individu entregat en el seu paper de cànid.

Si amb els anys et fa pal haver de muntar el pessebre i
posar l’arbre, millor que no sàpigues que hi ha una

parella alemanya que acaba d’entrar al Llibre Guinness
dels rècords per muntar 555 arbres de Nadal a casa seva.

LA FOTO@XavierArtigas69
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La clau

Fa poc han detingut a Barcelona un lladre rein-
cident per un robatori amb violència. El perla
–la identitat del qual mantindrem en l’anoni-
mat per no cometre el greuge de desvelar amb

el nom la seva nacionalitat marroquina– tenia dues or-
dres de cerca i captura, sis antecedents penals i vint-i-
nou detencions, dues d’elles per robatoris amb violèn-
cia i intimidació.

Aparentment, aquesta notícia té poca rellevància, per-
què de lladres que entren i surten de comissaria acu-
mulant un historial delictiu més llarg que el del Vaqui-
lla n’hi ha molts, però és que aquest, a sobre, es va per-
metre el luxe de fatxendar amb la víctima: mentre tenia
el pobre turista agafat per l’esquena per robar-li el re-
llotge de 3.000 euros (d’acord, potser no era tan “pobre”,
el turista), li va xiuxiuejar a l’oïda, tot rient: “Welcome
to Barcelona”.

La frase fanfarrona no només denota la impunitat amb
la qual actuen aquests individus, sinó que enllaça amb una
nova tendència de robatoris on els delinqüents cada cop
són més violents i més prepotents. Un exemple clar d’ai-
xò succeeix sovint al metro quan un viatger –habitualment
un ciutadà ja acostumat a identificar la fauna de mans llar-
gues– adverteix una potencial víctima que estan a punt
de robar-li i llavors el carterista, en sentir-se enxampat,
en lloc d’avergonyir-se’n i sortir disparat, s’encara amb el
delator reptant-lo enfurismat, ofès com si el veritable crim
fos que no el deixen fer la seva feina tranquil.

Ja és prou angoixant anar per la ciutat, sobretot pel
centre, pensant que en el moment més imprevist et ro-
baran la cartera o t’estiraran el collaret com per, a so-
bre, haver de témer per la teva integritat física per cul-
pa de personatges passats de voltes que semblen sortits
de La taronja mecànica o, en el cas relatat al principi,
d’un crossover entre El silenci dels anyells i L’home que
xiuxiuejava als cavalls.

El pitjor d’una afanada no és que se t’emportin els teus
diners o unes joies amb valor sentimental. El que fa més
mal és que també et roben una part de la teva dignitat.
Et sents enganyat i humiliat, i l’amor propi és molt més
difícil de recuperar que el DNI llençat a la paperera.

Segons les dades del darrer balanç publicat pel Mi-
nisteri de l’Interior, Barcelona és el municipi de l’àrea
metropolitana on la criminalitat ha crescut més durant
el primer semestre del 2023. Hi ha hagut uns 90.000
delictes de gener a juny, el que representa un increment

del 15% de la criminalitat a la ciutat, lleugerament per
sobre, en el deshonrós rànquing delictiu, de l’Hospita-
let de Llobregat (13%) i del Prat de Llobregat (14%).

Ara bé, el que no està tan repartit és el protagonis-
me dels furts: en aquest primer semestre de l’any s’han
detingut 262 multireincidents un total de 1.620 vegades,
als quals se’ls han imputat més de 4.000 robatoris, se-
gons es desprèn del Pla Tremall de la Junta Local de Se-
guretat de Barcelona. D’aquests multireincidents, el podi
dels més actius recau sobre cinc pispes que han estat de-
tinguts 112 vegades en la primera meitat de l’any, acu-
mulant entre tots 203 antecedents.

Si estiguéssim al Far West, veuríem els empleats de
Marc Martí enganxant per tota la ciutat cartells de “Wan-
ted” amb les cares d’aquests personatges. Els retrats pot-
ser no atraurien els caça-recompenses –perquè ningú
donaria un cèntim per uns buscats que estan molt ben
localitzats–, però ajudarien la gent a reconèixer els de-
linqüents abans del furt i no quan has de perdre el temps
identificant-los a comissaria perquè ja t’han fotut.

Actualment, com que no tenim xerifs ni justiciers
de forca exprés, hem de conviure amb aquesta gent que
se’ns pixa a la cara, a l’espera que els jutges deixin de
distreure’s jugant a fer política i dictin sentències fer-
mes que ens permetrien confiar una mica més en l’e-
ficàcia del sistema judicial.

Mentrestant, sortim al carrer amb por. Ja no hem de
patir pels criteris arbitraris a l’hora de rebre una pallis-
sa per part dels skinheads, com passava els anys 80, ni
per trobar-nos enmig d’una de les baralles amb nava-
lles entre els Ñetas i els Latin Kings de fa vint anys. Ara
l’angoixa ens la provoquen aquests brètols que venen
amb el pack complet de lladre / violent / provocador /
me la sua tot. I, per si fos poc, també hem de pregar per
no trobar-nos de nassos amb una lluita entre narcotra-
ficants a cop de matxet al mig del carrer, al pur estil de
Ciudad Juárez.

Com si no tinguéssim ja prou crispació amb el preu de
l’oli d’oliva i les manifestacions dels fatxes contra l’amnistia.
Seran fills de fruita!, com diria la Isabel Díaz Ayuso. Per
cert, posats a ser conspiranoics, a veure si resultarà que
l’atracador que murmura “Welcome to Barcelona” treballa
en realitat per a Turisme de Madrid. Més que res perquè
diuen que ara que ja no hi ha d’alcaldessa l’Ada Colau, Bar-
celona deixarà de ser tan permissiva i tindrem una ciu-
tat sense manters, ni okupes ni escurabosses.

El pitjor d’una afanada 
no és que se t’emportin 

els teus diners 
o unes joies amb 
valor sentimental. 
El que fa més mal 

és que també et roben 
una part de la teva

dignitat. 
Et sents enganyat 

i humiliat, i l’amor propi 
és molt més difícil de
recuperar que el DNI
llençat a la paperera

“

“
per Víctor Porres

El lladre que xiuxiuejava als turistes
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@gmurgui: Avui la conductora del bus
de @TMB_Barcelona que ens duu cada
dia a l'escola s'ha recordat de l'aniversari
del meu fill i li ha fet el millor regal.

@LluisFlaquer: Mes de diciembre y
siendo vigente campeón de Liga. No, el
Barça no puede estar todavía en cons-
trucción.

@PedroLuna73: Mucho peores que los
resultados del informe PISA en Catalunya
son las sandeces que se están diciendo de
los mismos.

Flaixos
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Sabater deixarà el Parlament
a finals de desembre

POLÍTICA4Sis mesos després
d’anunciar la seva marxa del
Parlament per centrar-se en la
seva tasca a l’Ajuntament de Ba-
dalona, Dolors Sabater deixarà fi-
nalment la cambra catalana. 

Tal com ha avançat el Diari
Ara, ho farà a l’últim ple de l’any,
que se celebrarà entre el 19 i el 21
de desembre. La regidora de Gua-
nyem ostenta encara dos càr-
recs, un fet que va en contra dels
estatuts de la formació munici-
palista i de la CUP. Segons han
confirmat fonts de Guanyem a l’A-
ra, aquesta compatibilització de
tasques es deu al fet que Sabater

encara no ha finalitzat la seva fei-
na al Parlament. Entre d’altres,
forma part de la comissió d’in-
vestigació sobre la pederàstia a
l’Església i del projecte de llei de
foment de l’associacionisme. Es
tracta d’una situació, però, que té
un precedent, ja que Sabater, en
ser elegida diputada el 2021, tam-
bé va trigar uns mesos a deixar
l’acta de regidora. Des de la CUP
confirmen a la mateixa publica-
ció que Sabater els va transmetre
que marxaria a la tardor un cop
acabés la seva feina i que “així ho
està fent” i  han agraït la seva “de-
dicació i feina” al Parlament.

EQUIPAMENTS4La biblioteca
Can Casacuberta de Badalona
obrirà les portes el 18 de desem-
bre, quatre mesos després del seu
últim tancament. Després de re-
obrir al febrer, l’equipament es va
haver de tancar al públic per en-
èsima vegada per una avaria a la
climatització. Una de les princi-
pals novetats és que tornarà a es-
tar disponible la sala infantil de
la biblioteca després de tres anys
tancada al públic.

Segons ha comunicat l’Ajun-
tament, les obres per solucionar
les deficiències de l’espai han
entrat en la seva recta final i, per
ara, queden per acabar les accions
més importants que afecten la co-
bertura de zinc de la biblioteca.
Entre altres millores, s’han can-
viat les calderes, el sistema de cli-
matització, s’ha reparat la co-
berta per evitar filtracions i s’ha
fet accessible l’ascensor. Les ob-
res, però, continuaran el gener, ja
que el consistori ha assegurat
que s’han detectat diversos “pro-
blemes ocults” que han implicat
una modificació del contracte

d’obres, que és d’un import de
270.000 euros. “Tot i que enca-
ra queden pendents diverses ade-
quacions, per a nosaltres era im-
prescindible poder obrir al més
aviat possible”, ha afirmat Va-
nessa González, la regidora de l’À-
rea de Cultura i Educació. 

LA PLATAFORMA HO CELEBRA
La Plataforma Can Casacuberta
Oberta celebra la reobertura, en

especial la de la sala infantil, i es-
peren que sigui la definitiva. 

“Quan va tancar a l’agost va ser
un cop fort, perquè era tornar a
començar. Confiem que les obres
puguin conviure amb el servei, ja
que l’Ajuntament ens va dir que
obririen amb totes les garanties”,
explica  la portaveu Núria Saba-
té a Línia Nord. Ara, esperen
que es faci un bon manteniment
per no haver de tornar a tancar.

La biblioteca arrossega avaries des del 2019. Foto: Ajuntament

La biblioteca Can Casacuberta
reobrirà el 18 de desembre

Dolors Sabater deixarà el Parlament. Foto:Francesc Voltas/ACN

Ajuntament | Filtració de dades de treballadors 
Diversos sindicats municipals han demanat a l’Agència Catalana de

Protecció de Dades que investigui la filtració de dades de treballadors
municipals al portal de transparència. L’Ajuntament diu que és un “error”.
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Oposició a sacrificar part del
parc de Montigalà per l’L1

TRANSPORT4La línia L1 del
metro, que acaba actualment el
seu recorregut al barri del Fondo
de Santa Coloma, hauria d’arri-
bar als barris de Lloreda, Monti-
galà i Sant Crist abans del 2030.
Quan semblava que el projecte es
començava a desencallar amb la
licitació del projecte, ara comen-
cen les discrepàncies entre ad-
ministracions. 

Segons va avançarEl Periódi-
co, l’Ajuntament de Badalona està
en desacord amb part del disseny
del perllongament d’aquesta línia,
concretament la part que afectaria
el Parc de Montigalà. I és que el
projecte, segons diu el PP, sacrifi-
caria aproximadament un 35%
de l’extensió del parc, ja que s’in-
clourien unes cotxeres amb tallers
on pugui operar Transport Me-
tropolitans de Barcelona (TMB).

Es tracta d’un projecte que es va fer
juntament amb l’anterior govern
municipal de Rubén Guijarro i que
ara Albiol no comparteix. “A Ba-
dalona apostem per l’L1 del metro,
però no destrossant el parc de
Montigalà. Si l'anterior govern
municipal hi estava d'acord, l'ac-
tual no ho està”, diu el popular.

De moment, fonts del Govern
han explicat a El Periódicoque, tot
i enviar el projecte i sol·licitar
una reunió amb la nova alcaldia,
l’Ajuntament no ha contestat.

L’AV Montigalà assegura a
Línia Nordque en aquest cas es-
tan en sintonia amb el govern lo-
cal. “Volem el metro, però no
amb aquesta afectació al parc ni
volem ser la catifa de l’AMB on va
a parar tota la brossa perquè no es
vegi a Barcelona”, afirma el pre-
sident de l’entitat, David Huelves.

HABITATGE4Badalona torna a
viure un nou cas d’un edifici en
risc de ruïna que farà que els ve-
ïns n’hagin de marxar. Una si-
tuació que, malauradament, no és
excepcional. En aquest cas els
afectats són vuit famílies que vi-
uen al número 79 del Carrer Cal-
derón de la Barca, al barri de la
Salut. La diferència amb el cas del
carrer Granada, que va ser molt
mediàtic, és que aquestes perso-
nes no són propietàries, sinó que
paguen un lloguer, tot i que tam-
bé hi ha alguns casos on fa temps
que no es paga. 

En Mohammed El Amin, un
dels afectats, explica a Línia Nord
que viu en un dels habitatges des
de fa vint anys amb la seva dona
i amb els seus quatre fills, dos
d’ells menors d’edat. L’Ajunta-
ment els va comunicar la setma-
na passada que el divendres dia
15 de desembre han d’haver
abandonat el pis. “Nosaltres ja
vam rebre una carta fa tres anys
sobre les males condicions en les
quals es troba l’edifici. Des de lla-
vors, el propietari no ha fet res,
però ens ha continuat cobrant el
lloguer”, assegura El Amin. 

Per aquest motiu, explica, al-
gunes famílies van deixar de pa-
gar el lloguer, però no és el seu
cas. Ara, afegeix aquest veí, es tro-

ben en una situació d’emergència,
ja que molts d’ells no tenen on
anar. Al mateix temps, assegura
que el consistori no els ha ofert
cap alternativa i que des de Ser-
veis Socials se’ls ha dit que no hi
ha pisos de lloguer social dispo-
nibles. Els afectats veuen pràcti-
cament impossible trobar un llo-
guer assequible.

“Ens hem reunit amb Serveis
Socials i ens han ofert passar
una nit al Centre d’Emergències
i Urgències Socials de Barcelona.
Però res més. Sempre he treballat
i pagat el lloguer i mai he dema-
nat ajut a Serveis Socials. No em
nego a pagar un lloguer, però a
Badalona estan a 900 o 1.000 eu-
ros. No ho puc pagar”, afirma.

“OCUPES CONFLICTIUS”
L’alcalde Albiol ha assegurat que
les persones que viuen a l’edifici
són ocupes conflictius que alteren
la convivència i que no els oferi-
rà ajuda. “Mentre jo sigui l’alcal-
de, l’Ajuntament es preocuparà
pels veïns que no tenen habitat-
ge, però no dels ocupes conflicti-
us”, ha afirmat Albiol.  

D’altra banda, Alex Montor-
nès (ERC), diu que les persones
que viuen a l’edifici no són con-
flictives ni ocupes. “He vist con-
tractes de lloguer de 10 i 20
anys”, afirma. Des del PSC, el seu
cap de files, Fernando Carrera, ha
instat a Albiol a demostrar les
acusacions fetes cap als veïns
d’aquest bloc.

Façana de l’edifici afectat. Foto: Google Maps

Nou cas d’edifici en risc de ruïna:
“No ens donen una alternativa”

La Línia 1 a l’estació del Fondo. Foto: Albert Segura/ACN



| 12

línianord.cat 14 de desembre del 2023 El reportatge del mes

Es parla molt del porno.
En els darrers temps,
sobretot hem assistit a
acarnissats debats sobre

com la indústria del sexe en línia
afecta el jovent i modifica les se-
ves conductes sexuals. Un estudi
recent de la Diputació de Barce-
lona assenyala que un de cada
quatre menors ha consumit por-
no abans dels 12 anys. Malgrat tot
això, tendim a pensar que la por-
nografia es fa en països llunyans,
i quan entomem el debat sobre
com millorar la salut sexual dels
joves parlem dels consumidors o
de les seves famílies, no pas de
tota la indústria que hi ha al dar-
rere. Alhora, pensem que tot el
porno és sempre igual: dones i ho-
mes amb cossos normatius prac-
ticant sexe. 

Des del diari Línia hem in-
tentat posar-nos en contacte amb
nombroses persones de Barcelo-
na i de l’àrea metropolitana que es
dediquen a la pornografia perquè
ens expliquin com funciona i quin
pes té aquesta indústria a casa nos-
tra. La tasca, que en un principi
semblava senzilla, ha resultat més
complexa del que ens esperàvem.
Són poques les actrius, actors o di-
rectors que ens han contestat. De
fet, després de setmanes, la sen-
sació que ens queda és de cert si-
lenci. Una part del món del por-
no, el més mainstream, no vol ex-
plicar-se. Només algunes veus
han donat el seu testimoni. Co-
mencem aquest recorregut que va
del porno fet a casa fins a la in-
dústria metropolitana del sexe.  

LA BASE DEL PORNO
La Rita i el Dani viuen a Barcelo-
na i abans de dedicar-se al porno,
amb el nom artístic de Magia
Rosa, feia temps que es gravaven
fent sexe a casa. Va ser amb la pan-
dèmia quan van decidir penjar els
seus vídeos a la xarxa. “Estàvem
acostumades a follar davant d’a-
mistats i gravar-nos era una part
de la nostra sexualitat”, diuen.
“Ho vivim de forma natural i vo-
lem transmetre aquesta naturali-
tat als nostres vídeos”, afegeixen.

Al començament van crear
un compte a Pornhub, una de les
plataformes de vídeos en línia
més importants del planeta, amb
més de 130 milions d’usuaris dia-
ris. “Al principi vam vetar els nos-
tres continguts perquè només es
veiessin fora d’Espanya, i fèiem ví-
deos on no es veia la cara, però
això va durar poc”, afirmen.  “Als
familiars costa més explicar-ho”,
diuen per afegir que “has de ser
conscient que, si et dediques a
aquesta feina, tard o d’hora tot-
hom t’acabarà veient”. 

Més tard, Magia Rosa va crear
un perfil a Onlyfans, una plata-
forma en la qual pengen vídeos ex-
clusius per als 200 subscriptors
que tenen. Cada subscriptor paga
aproximadament cinc euros i mig
mensuals i la Rita i el Dani es com-
prometen a penjar dos vídeos a la
setmana. “També ens demanen ví-
deos personalitzats, com per ex-
emple follant amb botes”, diu la
Rita. “Depenent dels minuts pot

ser un preu o un altre”, puntualitza
per afegir que el màxim que han
cobrat per un vídeo a demanda ha
estat 300 euros. Alhora, assenya-
len que s’han negat a fer contin-
guts, com quan els van demanar
un vídeo “racista” o practicar “la
pluja daurada”. “Hi havia un usua-
ri que volia un vídeo per 20 euros
on, mentre jo conduïa fent trom-
pos amb el cotxe, féssim  sexe...
Vam dir-li que no!”, recorda la Rita
amb humor. 

Actualment, són presents a

plataformes com Xvideos o
Xhamster, i tenen algun vídeo
amb més de 5 milions de visites.
“Els vídeos d’exteriors es mo-
uen molt”, diu el Dani, que és qui
porta el màrqueting de Magia
Rosa. Guanyen una mica més de
2.300 euros al mes, la meitat
dels quals provenen de les sub-
scripcions i l’altra del cobrament
per visites a les plataformes, però
també han gravat amb produc-
tores independents com Lustery,
que els va pagar 1.200 euros.

No obstant això, tenen un
projecte més trencador i ètic.
“Amb el col·lectiu Sexual Riot vo-
lem fer un porno amb sexe menys
heteronormatiu, una estètica cui-
dada i tutorials de sexe”, expli-
quen. “Volem mostrar, per ex-
emple, què passa quan l’home
no té una erecció en una escena”,
diu el Dani. 

PORNO ÈTIC
Parlar de porno ètic a Barcelona és
parlar de la directora Erika Lust.

Aquesta artista d’origen suec és
una de les pioneres del porno fe-
minista, un producte audiovisual
que es desmarca dels rols de gè-
nere i de la violència masclista que
sovint trobem al porno mains-
tream. “Es tracta d’un porno que
assegura que allò que estàs veient
es va fer respectant les condi-
cions laborals i que tots els invo-
lucrats seran compensats”, ex-
plica Lust en declaracions al Línia.
També vol dir fer porno amb el
“consentiment” previ dels actors

La Rita i el Dani es van començar a dedicar al món del porno durant el confinament per la pandèmia. Foto: Joanna Chichelnitzky

Intentem entendre com funciona el món de la pornografia a Barcelona i la seva
metròpoli de la mà de la Rita i el Dani, dos amics que viuen de fer vídeos sexuals,
i d’Erika Lust, la directora establerta a la capital catalana i pionera del cinema ètic
per a adults. Tot plegat mentre la ciutat ja competeix amb Praga o Los Angeles.

Barcelona, capital
europeadelporno
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n El sexe encara és tabú. No se’n
parla. Davant d’aquest silenci, i grà-
cies a les noves tecnologies, la porno-
grafia s’ha convertit, per a molts me-
nors, en la manera que tenen d’edu-
car-se sexualment. “La manca d’edu-
cació sexual impartida per part d’ins-
titucions públiques fa que molta gent
acabi adquirint aquests coneixe-
ments del porno”, afirma la directora
de cinema per a adults Erika Lust.
Malgrat això, segons el seu parer,
aquesta no hauria de ser la funció del
cinema eròtic i sexual. “La pornogra-
fia està feta per a l’entreteniment, per

gaudir i explorar la teva sexualitat,
però no com a eina d’educació sexu-
al”, apunta. 

Sigui com sigui, el jovent s’educa a
través de la pornografia que veu a
plataformes com Pornhub o Xvideos.
“Hi ha tota una generació que ha
crescut veient pornografia mains-
treamdes de petits”, lamenta la sexò-
loga Montse Iserte. Es refereix a un
porno on “les pràctiques vexatòries
cap a la dona i els cossos poc realistes
han sigut les úniques opcions”.

El consum sense alternativa d’a-
questa mena de pornografia, segons
el seu punt de vista, fa que els usuaris
cada vegada necessitin veure vídeos
“més extrems per poder tornar a exci-

tar-se”. Així, quan els joves tenen
sexe, per arribar a l’orgasme voldran
reproduir aquestes pràctiques.

Tanmateix, no tota la responsabi-
litat la tenen les plataformes. En
aquest sentit, la pregunta incòmoda
que es formula la Rita, de Magia
Rosa, hauria de fer-nos reflexionar:
“Què és primer, la fantasia o el por-
no?” És difícil de respondre. “Les per-
sones que veuen una violació potser
s’han excitat amb això abans de veu-
re aquesta mena de vídeos”, assenya-
la. En la mateixa línia, Iserte afirma
que  “la indústria produeix el que la

gent consumeix, i com que la gent
consumeix pornografia gratuïta que
és vexatòria difícilment es produirà
una altra pornografia”.

És per tot això que Lust reclama a
les institucions que “replantegin el
tema per tal de poder oferir, des de
ben joves, una completa educació se-
xual”. De fet, ella treballa en el projec-
te The Porn Conversation, que propo-
sa eines a educadors i famílies per po-
der parlar obertament sobre sexuali-
tat i pornografia amb els joves. Per al-
tra banda, des de Magia Rosa afirmen
que, encara que “potser és llunyà”, se-
ria interessant plantejar que “la Ge-
neralitat de Catalunya invertís en el
porno local i educatiu”.

Sexe i educació

i les actrius. “El meu equip i jo ens
hem d’assegurar que cada rodat-
ge sigui un entorn de sexe segur on
els performerspuguin explorar la
seva sexualitat d’una manera cò-
moda i relaxada”, diu Lust. Per a
la sexòloga i darrera portaveu del
Saló Eròtic Montse Iserte, aquest
porno, que és “minoritari”, vol
trencar “els rols de gènere i la de-
sigualtat, tot optant pel respecte,
el desig, la variació de cossos i d’e-
dats i amb escenes més realistes
i diàlegs creïbles”. 

Gairebé es podria dir que
aquesta tipologia de pornografia
va néixer amb la directora sueca
i a Barcelona. Tot va començar
quan Lust, aleshores estudiant, es
va traslladar a la capital catalana,
l’any 2000, i va iniciar els seus es-
tudis de cinema. Quan li van en-
carregar fer el seu primer curt-
metratge, va sentir la necessitat de
fer una pel·lícula porno segons el
seu gust i els seus valors, i mos-
trant “la importància del plaer fe-
mení”. Així va néixer The Good
Girl, un curt que ironitza sobre el
mite pornogràfic dels repartidors
de pizzes. “Barcelona em va donar
la llibertat creativa per començar
a fer cine per a adults, sobretot pel
fet que aquí la gent és molt ober-
ta de ment i sexualment positiva”,
explica Lust. Així doncs, afegeix,

va sentir que la ciutat catalana era
“el lloc ideal”, perquè oferia l’o-
portunitat perfecta per donar vida
a una petita productora de porno
ètic i feminista que va rebre el nom
de la mateixa directora.

Avui dia, el projecte compta
amb una sòlida base d’usuaris “als
Estats Units, Alemanya, Espa-
nya, el Regne Unit i França”.  Així
mateix, està conformada per tres
plataformes que s’adrecen a tres
tipus de públic. A Xconfessions
cada mes seleccionen dues fanta-
sies sexuals relatades pels usuaris
per convertir-les en curtmetratges;
a Lust Cinema es prioritzen les his-
tòries amb tractament cinemato-
gràfic; i, finalment, Else Cinema
ofereix vídeos i fotos eròtiques a
demanda. 

INDÚSTRIA INTERNACIONAL
En realitat, el porno ètic i inde-
pendent, com és el cas de Magia
Rosa o Erika Lust, és una raresa
dins del mercat del sexe en línia.
Gran part del porno que es con-
sumeix al món es troba a grans
plataformes de vídeos gratuïts
com Pornhub, Youporn o Xvideos.
El que molts usuaris no saben és
que aquestes plataformes estan en
mans d’unes poques empreses. La
companyia canadenca amb seu a
Luxemburg Mind Geek està al

El Dani i la Rita poden
arribar a guanyar al
voltant de 2.300 euros
al mes i tenen vídeos
que sumen uns 
cinc milions de 
visites a les grans 
plataformes online 

darrere de Redtube, Youporn i
Pornhub i és propietària d’algunes
de les productores de cinema per
a adults generalista més impor-
tants del planeta, com Digital
Playground. Per altra banda, la
txeca WGCZ Holding domina
Xvideos i XNXX. Aquestes ma-
teixes firmes han estat acusades
d’albergar pornografia infantil o
d’abusos sexuals. En aquest sen-
tit, Lust alerta que “prioritzen el
contingut comercial i poc divers i
ètic” i que tenen un impacte en els
creadors independents.

És aquí on Barcelona té un pes
notable que li ha fet valer el títol de
capital europea del porno. El
2019, un estudi de Xhamster –la
tercera plataforma de porno més
important de la xarxa– va quali-
ficar la ciutat com un lloc a l’alça
per fer-hi porno en detriment
d’altres ciutats com Praga o Los
Angeles: “Gràcies al baix cost de la
vida i a la relativa escassetat de lleis
sobre la nuesa pública, Barcelona
s’ha convertit en la capital europea
del porno, amb cada cop més
pel·lícules rodades a la ciutat i més
empreses que s’hi estableixen”.
L’informe, a més, afirmava que el
fet que Ada Colau, quan era al-
caldessa, hagués donat suport a les
treballadores sexuals feia que la
ciutat fos molt adient per a la in-

dústria. Sigui com sigui, només cal
visitar una pàgina web com Porn-
hub i buscar “Barcelona” per des-
cobrir com són de comuns les es-
cenes pornogràfiques que es roden
a la ciutat. Alhora, aquest auge s’ha
estès per altres municipis com Ba-
dalona, on s’hi han gravat escenes
de la productora Las Folladoras,
una filial de l’empresa Letsdoeit,
amb seu a Suïssa. Per altra banda,
també s’han fet rodatges a les
platges de Sitges i, des de fa uns
anys, Cornellà és la capital del por-
no mundial durant uns quants
dies amb el Saló Eròtic.

Tanmateix, tot això no ve del
no-res. Barcelona, gràcies a la
Sala Bagdad, fa temps que és re-
coneguda com una de les capitals
del sexe. Alhora, ha estat bressol
de molts actors i actrius de renom
mundial dins del porno mains-
tream, com Nacho Vidal, Toni Ri-
bas –de Sant Boi–, Max Cor-
tés –de Badalona–o Susi Gala –de
Barcelona. La fama de la ciutat,
doncs, és merescuda, però no
sempre per un porno que vetlla
pels drets ni que es pot considerar
igualitari. 

Un informe de la
plataforma Xhamster
assegura que
Barcelona està
desbancant ciutats
com Los Angeles o
Praga com a capital 
del porno mundial

Algunes veus de la indústria del porno ètic reclamen
més educació sexual al jovent i una implicació 
més gran de les institucions en aquest terreny

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Parlon: “La carta dels drets
humans inspira polítiques”

DRETS HUMANS4Diversos ju-
ristes experts en drets humans
alertaven aquest dilluns que
aquests drets no estan garantits ni
a les democràcies consolidades. 

Coincidint amb el 75è aniver-
sari de la Declaració Universal dels
Drets Humans, el Col·legi de l’Ad-
vocacia de Barcelona organitzava
una jornada sobre el compliment
d’aquests drets. Durant l’acte es va
remarcar la importància d’aquesta
carta de drets aprovada després de
la Segona Guerra Mundial, la
seva vigència i la importància de
fer-la complir. També es va de-

nunciar el fet que molts estats no
la respectin i que els tribunals in-
ternacionals no puguin persegu-
ir totes les vulneracions de drets. 

Així mateix, també es va cri-
ticar els bloquejos que provoca el
dret de vet a l’ONU dels mem-
bres del Consell de Seguretat. A
la conferència inaugural va par-
ticipar-hi l’alcaldessa de Santa
Coloma, Núria Parlon, que va as-
segurar que la declaració de
Drets Humans de Nacions Uni-
des  “inspira avui dia la majoria
de les polítiques públiques que es
duen a terme”.

RECONEIXEMENTS4L’Audito-
ri Can Roig i Torres de Santa Co-
loma de Gramenet va ser aquest
dimarts l’escenari de la primera
edició dels Premis Compromís
Metropolità 2030. Es tracta d’un
full de ruta aprovat el mateix dia
que ha estat consensuat amb tots
els actors polítics, econòmics i
socials implicats i que planteja
els principals reptes de “la ciutat
dels 5 milions”, que comprèn el
Barcelonès, el Baix Llobregat, el
Maresme, els Vallesos, el Garraf,
l'Anoia, el Baix Penedès i l'Alt Pe-
nedès. El document inclou vuit
missions que tenen per objectiu
reduir les desigualtats i comba-
tre l’emergència climàtica.

El pla, de fet, planteja accions
en tres nivells: replicar expe-
riències d'èxit al llarg del terri-
tori, escalar a l’àmbit de regió
metropolitana projectes de
l'AMB o la ciutat de Barcelona,
així com crear nous projectes
que ja en el seu punt de partida
tinguin aquesta nova visió ter-
ritorial de gran abast. Per aquest
motiu, es van atorgar els primers

guardons a projectes ja exis-
tents que s’alineen amb els prin-
cipis d’aquest Compromís  Me-
tropolità 2030.

“És un dia important per a la
metròpoli, una ciutat de ciutats
amb cinc milions d’habitants i
molts reptes compartits que es
reflecteixen en el Compromís-
Metropolità, que ha de permetre

transformar el territori metro-
polità sense deixar ningú enre-
re”, va assegurar l’alcaldessa de
Santa Coloma, Núria Parlon,
que va obrir la sessió.

Els projectes premiats d’a-
questa primera edició són Apro-
pa Cultura, El programa Llo-
guem! de l’Ajuntament de Ma-
taró i Vallés Circular.

La representant d’Apropa Cultura amb el premi. Foto: PEMB

Santa Coloma acull els Premis
Compromís Metropolità

Imatge dels ponents de la conferència inaugural. Foto: ICAB

Cultura | Exposicions sobre el patrimoni municipal
Ja es poden visitar les exposicions sobre els nou béns patrimonials del catàleg
municipal. N’hi ha una de disponible al Museu Torre Balldovina fins al 31 de
desembre i l’altre, que és itinerant, ara està situada al passeig de la Salzareda. 
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Els veïns de l’edifici Venus de la
Mina fa 20 anys que lluiten pel seu
enderroc i per tenir un reallotja-
ment digne. Aquest dijous es pre-
senta al barri, a l’Espai Cultural
Font de la Mina, el llibre Objectiu
Venus, un recull de textos que ex-
pliquen gran part d’aquest procés,
des que la Generalitat va decidir
que l’edifici havia d’anar a terra
fins al 2020. El llibre és la culmi-
nació d’un “projecte d’agitació
comunitària”, també batejat com
a Objectiu Venus, que va néixer el
2019 per recaptar fons per als
afectats del bloc.

Quatre anys després, la co-
munitat implicada en aquesta
lluita pot mirar enrere i veure, al
llibre, tot el que s’ha aconseguit.
Hi col·laboren més de 30 testi-
monis, entre els quals hi ha grans
coneixedors del barri, com els

periodistes Andreu Merino, Jor-
di Ribalaygue i Meritxell Pauné,
o persones que hi han treballat
molt, com ara Josep Maria Mon-
ferrer i David Picó. “Teníem clar
que havíem de relatar tot el que
havia passat. Fer una memòria. A
més, una de les recompenses que
oferíem a la campanya de micro-
mecenatge era un llibre del Venus
que ha vist la llum tres anys des-
prés”, afirma Picó, que ha estat un
dels impulsors d’Objectiu Venus,
en declaracions a Línia Nord.
En definitiva, és un treball col·lec-
tiu amb l’aportació de persones di-
verses que han volgut involu-
crar-se en aquesta lluita.

Per la seva banda, Pauné ex-
plica que la seva implicació amb la
Mina va sorgir de la cobertura pe-
riodística, que va despertar-li l’in-
terès per endinsar-se en les his-
tòries del barri. Tant és així que va
participar en activitats per conèi-
xer més la Mina i va acabar col·la-
borant amb entitats del barri per
parlar del tracte que rep la Mina

als mitjans de comunicació. “A la
Mina costa entrar-hi, però un cop
hi ets costa sortir-ne. Qui cobreix
històries de la Mina s’hi enganxa”,
relata Pauné a Línia Nord. 

La periodista celebra que es
pugui oferir un producte com
aquest, que contribueix a la millora
de la vida dels veïns. “La Mina
sempre ha tingut la consciència
que la història l’expliquen els ven-
cedors i que ells no ho són”, diu.

Afortunadament, afegeix, aques-
ta mentalitat ha derivat en inicia-
tives que relaten “la lluita quoti-
diana en positiu” i que  reverteixen
la sensació que “el que passa a la
Mina no queda escrit”. 

Des del grup de treball asse-
guren que el llibre és un motiu de
celebració. Però han aconseguit
l’impacte que perseguien? “Hu-
milment, creiem que sí, que hem
posat el tema a les taules que to-

cava”, assegura Picó. La lluita,
però, no s’acaba aquí, sinó amb
l’enderroc i els reallotjaments
dignes. Tenint en compte els ter-
minis, Picó confirma que la his-
tòria s’ha de continuar docu-
mentant. “La Mariona Giner i el
Sergi Pujolar van fer el docu-
mental 15 anys del Venus. Ara
hem fet un llibre. Encara no sa-
bem el format, però hi haurà una
tercera part”, conclou Picó.

L’edifici Venus ha acumulat un llarg oblit per part de les administracions. Foto: Gemma Sánchez/ACN

Unesmemòries per trencar l’oblit 
» Aquest dijous es presenta el llibre ‘Objectiu Venus’, que retrata la història d’aquest edifici de la Mina
» Més de 30 testimonis relaten el procés de demolició d’aquest edifici simbòlic “on mai res acaba”

Finançament | 60 milions per al Hub audiovisual
L’Estat anunciava el 5 de desembre que traspassarà 60 milions a la

Generalitat en forma de subvenció per impulsar la primera part del Hub
audiovisual, digital i del videojoc que s’ubicarà a les Tres Xemeneies.

Rubén Hidalgo
SANT ADRIÀ
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Marcel·la Font, nova síndica
de greuges de Tiana

CIUTADANIA4Tiana recupera
la figura del síndic de greuges,
que es va perdre a la vila l’any
2010. En l’últim ple municipal
es va escollir l’exregidora i do-
cent Marcel·la Font per ocupar
aquest càrrec. 

Actualment jubilada, Font
ha estat mestre de diferents cen-
tres educatius, com l’antiga es-
cola  Clavé de Tiana i també va
dirigir l’escola bressol de Mont-
gat. Més enllà de la seva tasca
professional, Font també ha es-
tat implicada en el món associa-
tiu,  formant part del grup eco-

logista El Rocar, del Grup d’As-
tronomia i de l’Assemblea Na-
cional Catalana, entre d’altres. A
més, va ser regidora  de Gent  pel
Progrés entre el 2003 i el 2007
i durant 19 anys va formar part
del Consell de Medi Ambient.
Ara, als 68 anys, enceta una
nova etapa. “La sindicatura és
una manera de continuar apre-
nent, d’estar activa i d’oferir al-
guna cosa al poble”, va dir Font.
La nova síndica també defensa
que “si hi ha injustícies, a banda
de denunciar-les, s’han de fer co-
ses per canviar-les”.

CINEMA4La montgatina Laura
Pedro va rebre el passat 9 de de-
sembre el premi europeu a mi-
llors efectes visuals a l’Euro-
pean Film Awards. El guardó
l’ha rebut per la seva feina a la
pel·lícula La Sociedad de la Nie-
ve, dirigida per Juan Antonio
Bayona. El film està basat en la
història  d‘un vol de les Forces
Aèries Uruguaianes que trans-
portava un equip de Rugby a
Xile, i que va  estavellar-se als
Andes el 1972. 29 dels 45 pas-
satgers van sobreviure. El film-
mostra com s’ho van fer els su-
pervivents per continuar en vida
en un dels racons del món més
inaccessibles i hostils del món, i
les mesures extremes a les quals
van haver de recóorer.

Una de les grans fites acon-
seguides per Laura Pedro, Felix
Bergés i l’Equip d’El Ranchito
d’efectes visuals, va ser conver-
tir la muntanya de Sierra Neva-
da, a Granada, on es va rodar
bona part del film, en el Valle de
las Lágrimas, lloc on va tenir lloc
l’accident fa 50 anys. Segons ha

explicat Bayona a les xarxes so-
cials, l’equip ha treballat durant
un any amb més de 1.000 plans
cinematogràfics. El llargme-
tratge també va guanyar el gu-
ardó a millor perruqueria i ma-
quillatge. D’altra banda, La So-
ciedad de la Nieve també està
entre els 20 finalistes a l’Oscar
als millors efectes visuals.

UN PALMARÈS QUE CREIX
Aquest premi europeu se suma
als dos goyas i dos gaudís que ha
guanyat la montgatina en els úl-
tims quatre anys per treballs
com SuperLópez, Way down i
Un año, una noche. De fet, el
2019 es va convertir en la pri-
mera dona a guanyar un Goya en
la categoria d’efectes especials.

Laura Pedro amb el premi. Foto: European Film Awards

Laura Pedro, premi europeu
als millors efectes visuals

Imatge de l’últim ple de Tiana. Foto: Ajuntament de Tiana

Equipaments | El Casal de Tiana té nou adjudicatari
Després que al setembre es tanqués una etapa de 28 anys amb en Paco Arco

al capdavant, el Casal de Tiana té un nou adjudicatari. Thomas Francis
Dumenil serà el nou responsable de gestionar el bar del recinte.  
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Esports Bàsquet | La Penya visita el Club Nou Bàsquet Paterna
El conjunt de Jordi Vizcaíno visitarà el pròxim diumenge 17 de desembre el Club Nou Bàsquet
Paterna, en partit corresponent a 15a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut

Badalona hi arribarà després de la victòria per 83-40 contra el CB Claret-Benimaclet del passat dia 9.

“Al bàsquet li va costar molts anys
enamorar-me. Sempre m’havia
agradat, però en un moment clau
de la meva vida va passar de ser un
complement a una prioritat”, se
sincera Gala Mestres (Vilanova i la
Geltrú, Barcelona, 1994). 

L’alera de l’Uni Ferrol va co-
mençar a veure l’esport de la cis-
tella amb uns altres ulls al Cana-
dà, on havia aterrat per fer un curs
intensiu d’anglès. “Ho vaig passar
malament perquè no parlava ga-
ire l’idioma. El bàsquet [jugava al
Mount Royal Cougars] em per-
metia desconnectar i estar millor
amb mi mateixa”, comparteix
Mestres. Quan va tornar a casa, va
“sentir” que havia d’intentar gua-
nyar-se la vida com a basquetbo-
lista i va començar a fruir de
debò als partits i entrenaments.  

El seu camí no ha sigut fàcil ni
convencional, i per això valora tant
l’esforç diari i la feina ben feta. “A
vegades no m’acabo de creure on
soc. Miro enrere i recordo que no
m’havia imaginat arribar fins aquí
perquè no gaudia prou del bàsquet
i no sabia si voldria arribar tan llu-
ny. Veia que tenia aptituds i m’hi
esforçava al màxim, i, alhora, pa-
tia perquè sempre em quedava a
les portes de jugar els campionats
amb la selecció catalana i espa-
nyola. Amb el temps, reunia for-
ces per continuar endavant”, diu.  

L’estiu de 2012 no ho va acon-
seguir. Mesos abans de fer els 18,
se sentia “frustrada” per les “des-
il·lusions” acumulades amb les
seleccions i perquè feia anys que

volia viure una vida “normal” d’u-
na noia de la seva edat, i gaudir, per
exemple, de l’Interrail que havia
programat amb les amigues. “En
aquella època em costava molt
jugar a bàsquet i reconec que, per
molt que m’hi deixés l’ànima, no
era fàcil de dirigir. De fet, aquell es-
tiu venia d’una temporada dura i
amb èxits esportius amb el júnior
i el sènior del Bàsquet Femení Sant
Adrià de Jordi Vizcaíno, amb qui
em vaig retrobar el curs passat al
Club Joventut Badalona. Tenim
bona relació”, exposa.    

Com que necessitava fer un pa-
rèntesi del bàsquet, Mestres va de-
cidir deixar de jugar un temps in-
definit. Mesos més tard, potser
més aviat del que es pensava, va
reaparèixer al CB Samà, on va viu-
re la seva segona etapa. El curs se-
güent el disputaria sencer amb el
Barça CBS i després s’incorpora-
ria al Basket Almeda, un destí que
va triar, sobretot, per retrobar-se
amb persones que s’estimava del
seu pas pel CB Sagrat Cor Sarrià
(CBF Sarrià), com Marlés Balart.

ERASMUS A ITÀLIA   
Ja durant la temporada a Corne-
llà, tenia clar que el curs següent
marxaria d’Erasmus a Itàlia. L’en-
trevistada reprendria el contacte
amb la pilota al Lima Horta Bàs-
quet d’Isaac Fernández: “Va ser
una temporada de transició per-
què sabia que el curs següent vo-
lia aprendre anglès al Canadà”.
Quan va tornar, el seu destí va ser
al CB Arxil, de Lliga Femenina 2. 

Ara, a Ferrol, a l’Uni Ferrol i a
Lliga Femenina, gaudeix molt
dins i fora de la pista amb l’afició
i un bon grup humà. “Reconec que
al principi em va costar acostu-

mar-me al sistema de joc de Lino
López i ara m’hi sento molt més
còmoda. És un tècnic que et fa
créixer perquè potencia i millora
les teves virtuts. Et transmet mol-
ta confiança, t’escolta i és sincer.
És un any amb il·lusions i ambi-
cions com a equip”, exposa. 

Amb el temps, la vilanovina ha
après a fer-se i acostumar-se als
llocs on la porta l’ofici i a Ferrol viu
amb la seva companya d’equip
Marta Gómez, amb qui s’entén
molt bé. Mestres té penjades a la
paret fotos especials per a ella, so-
bretot de viatges, una de les seves
grans passions, i que la fan sentir
més a gust en una casa on té una
habitació per pintar. Li agrada di-
buixar la figura humana amb car-
bonet i pintar amb aquarel·les.     

“Amb les persones amb qui
tens confiança el silenci no és in-
còmode, sinó més aviat part del
viatge i de la conversa, i a vegades
transmet molt més que les pa-
raules. Quan llegeixo m’agrada es-

tar molt en silenci”, es retrata. Si
el llibre l’atrapa i té temps, s’hi pot
passar la tarda entre històries i
ampliant coneixements sobre
qualsevol tema. És un cul in-
quiet i una gran fan de la ciència-
ficció. Joc de Trons i The Last of
Us són les seves sèries favorites i
de pel·lícules en té moltes: Mu-
jercitas, The Royal Tenenbaums,
Billy Elliot... El seu director de
capçalera és Wes Anderson. Li en-
canta observar, escoltar i com-
partir, i és molt extravertida. “La
Gala sap perdre’s en ella mateixa
i es cuida molt, i també cuida molt
bé les altres persones”, la retrata
la seva amiga Cynthia Molina, ca-
pitana del CB Granollers.   

Graduada en Història de l’Art
i enamorada del cubisme, l’antic
Egipte, el surrealisme de Salva-
dor Dalí i Frida Kahlo o el París
de la Belle Époque, Mestres té un
màster en Gestió Cultural i somia
a treballar en un museu com a
curadora d’exposicions. 

Al Cadí La Seu va viure la
seva primera experiència a l’elit,
amb un primer any “amb poca
incidència” i un segon en què
una lesió al dit i a l’espatlla la van
fer entrar “tard” a pista. Aquella
temporada es retrobaria com a
jugadora i persona al CD Za-
marat. “A Zamora vaig gaudir
molt tant dins com fora de pis-
ta, amb companyes com la Cla-
ra Che i la Isa Latorre. Va ser una
llàstima quedar-nos a les portes
de l’ascens a Lliga Femenina”, la-
menta Mestres. Els ho va impe-
dir el CB Jairis, l’amfitrió de la
Final a Quatre, en l’adeu a les
pistes de Marta Montoliu.  

S’emociona recordant la Liga
Sudamericana que va guanyar
amb el club Félix Pérez Cardozo
paraguaià, “el millor regal” que li
ha fet l’esport. Un èxit assolit
“amb un grup de persones ober-
tes i encantadores, i unes jugado-
res que es deixaven la pell dins de
pista”. “És una aventura de les que
no es tornen a repetir”, afegeix. 

Són capítols de la història
que ha acabat sent d’amor de
Mestres amb el bàsquet i que va
començar a l’Escola Llebetx, de
Vilanova i la Geltrú. “Em recor-
do força alta, almenys la més alta
de la classe, coordinada i fent de
tot a la pista. Després de l’expe-
riència al CB Samà, a primer
d’ESO vaig marxar al Sarrià, i el
suport de la família, sobretot de
ma mare, la Teresa Ricart, va ser
clau. Suposo que ella veia que te-
nia talent i li sabia greu que el
desaprofités, però, com t’he anat
explicant, durant molts anys no
vaig acabar de gaudir amb el
bàsquet. Ara és diferent”, con-
clou, orgullosa, Mestres. 

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

L’amor deGalaMestres
» La vida de l’alera de l’Uni Ferrol, amb passat al Femení Sant Adrià i la Penya, va canviar al Canadà 
» “Al bàsquet li va costar anys enamorar-me, malgrat que sempre m’havia agradat”, diu la vilanovina 

Gala Mestres, amb uns llibres de ciència-ficció. Foto: Marta Gómez
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El presentador i showmanQuim Masfer-
rer pensa que ja és hora de fer un ho-
menatge al públic, peça clau del teatre,
amb un espectacle únic i impossible de
repetir en el qual els espectadors són els
autèntics protagonistes. Bona gent és
una proposta que porta l’ADN Masferrer
i que farà riure i passar una bona estona
a tothom. Al Teatre Borràs.

Teatre

Bona gent
Quim Masferrer

Els cornellanencs Estopa acaben de treu-
re un nou single, El día que tú te marches,
un avançament del seu nou disc, Estopía,
que sortirà a la venda aviat. La cançó se-
gueix el camí dels seus treballs anteriors
i porta el segell ‘100% Estopa’ marcat a foc.
El videoclip, sense anar més lluny, és una
repassada als èxits dels germans Muñoz
durant els 25 anys de carrera artística.

Música

Hollywood continua immers en una re-
visió dels seus mites cinematogràfics. En
la línia del ‘com va començar tot’ acaba
d’estrenar-se Wonka, una pel·lícula del di-
rector Paul King inspirada en el perso-
natge de Charlie i la fàbrica de xocolata, Wi-
lly Wonka. Protagonitzada per l’actor de
moda Thimotée Chalamet, el film expli-
ca els orígens de l’excèntric empresari.

Pelis i sèries

Wonka
Paul King

El día que tú te marches
Estopa

El Bosc dels Somnis
Un bon pla amb infants a prop de Barcelona per a aquestes
festes de Nadal el trobaràs a Sant Boi de Llobregat, amb el

Bosc dels Somnis. Es tracta d’una experiència teatral immer-
siva impulsada per Hamlet Produccions, en col·laboració

amb l’Ajuntament de Sant Boi. Obrirà del 21 al 31 de desem-
bre a la masia de Can Julià i estarà ple de llums i efectes espe-
cials. Hi haurà, a més, una vintena d’artistes que interpretaran
personatges fascinants que treballen perquè Nadal sigui un

èxit arreu. Es poden adquirir entrades a la pàgina web 
elboscdelssomnis.com. L’horari és de 16:30 a 21:30 del vespre. 

A I T A N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de fugir d’en Yúrum i la Xàrliah
al mar Albat, en Yàgon i en Merkor s’a-
propen a Hímdor i l’Àstrid aterra a Àdwish.
Separats amb l’objectiu de defensar-se de
l’amenaça verda d’Índrim, el grup buscarà
els poders d’Ashúram i les armes lle-
gendàries que els falten en aquesta no-
vel·la fantàstica, la tercera entrega de la
trilogia Fills d’Èodhum.

Llibres

La fletxa blava
Roger Tarrés

|OD
El geni dels videojocs Hideo Kojima presenta OD, una proposta de terror que serà
exclusiva per a Xbox i PC. Compta amb actors com Sophia Lillis i Hunter Schafer.
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Aitana Ocaña (Sant Climent, 1999) és un ídol del
panorama musical català i estatal. Ja queda lluny
la seva etapa de triunfito a OT, des d’on va fer el
salt a la fama. Juntament amb Rosalía i Morad,

forma part del TOP 3 de cantants catalans més es-
coltats a tot el món a la plataforma Spotify. Ara,
Aitana ha anunciat que el desembre de l’any vi-

nent farà un concert al Santiago Bernabéu, un es-
cenari icònic per on ha passat la flor i nata de la

música mundial, des de Taylor Swift fins a Luis Mi-
guel, el qual ha fet embogir els seus seguidors. Ho
va avançar emocionada en un concert a Madrid a
principis de desembre, on va enviar un missatge a
la seva exparella, el cantant Sebastián Yatra, amb
qui acaba de trencar. Allà va compartir amb la res-
ta de fans, amb “el cor trencat”, la seva nova cançó,

Ahora que ya no estás, dedicada a les ruptures
amoroses. Clar i català, com diria aquell. 

Famosos

Ser una cantant de fama mundial
És una de les artistes catalanes més escoltades a Spotify

Anunciar un concert al Bernabéu
Serà el 28 de desembre del 2024 i l’únic que farà a Espanya

Els fans embogeixen
El web de venda d’entrades es bloqueja per l’alta demanda
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REVISIONS

El consum elevat d’alcohol o de tabac durant la joventut 
poden causar futurs problemes cardiovasculars  

VULNERABLES

ABUSOS

REVERSIBLE

E S T I L S  D E  V I D A

i PREVENCIÓ 
Cap als quaranta anys, quan arriba la maduresa per a la majoria,
comencem a preocupar-nos per la nostra salut cardiovascular.
Fins llavors ens considerem massa joves per preocupar-nos pel
nostre estil de vida. Però hi ha problemes que comencen a actu-
ar precisament quan som joves i, si no els prevenim, potser no
servirà de res fer vida sana als quaranta. És un avís, en forma
d’estudi, del Centre Nacional d’Investigacions Cardiovasculars.  

Els investigadors del centre han descobert que les persones
joves podrien ser més susceptibles als efectes negatius dels fac-
tors que afavoreixen l’ateroesclerosi, una malaltia que causa
una mena d’enduriment de les artèries i que afecta les persones
de mitjana edat amb nivells elevats de colesterol i tensió arte-
rial. La raó és que les artèries de les persones joves són més vul-
nerables als efectes de l’alcohol i del tabac, per exemple. 

Els resultats de l’estudi, publicats a la revista Journal of the
American College of Cardiology, mostren que la detecció precoç i
un control dels factors de risc podrien reduir l’impacte de la ma-
laltia durant la mitjana edat. De fet, permetrien fins i tot revertir
una malaltia considerada fins ara irreversible.   

Els joves són més vulnerables 

L’èxit de la medicina preventiva es basa en la importància
de sotmetre’s a revisions mèdiques des de ben aviat 

Les claus

Les artèries de les persones joves susceptibles de 
patir una futura ateroesclerosi són més vulnerables 

La detecció precoç i un control agressiu dels factors 
de risc de la malaltia podrien evitar que fos irreversible  

Fo
to

: F
re

ep
ik

Fo
to

: F
re

ep
ik



| 24

línianord.cat Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 51714 de desembre del 2023


